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Anno- Interjú Bálint Jánossal

A rendszerváltást követően jelentősen 
megváltoztak az akkori Kertészeti és 
Élelmiszeripari Egyetem működési 
körülményei, és a felsőoktatásban elérhető 
lehetőségei. A helyzet szülte 1990-ben Bálint 
János zöld stratégiáját, melyben tíz pontban 
foglalta össze, mit kellene tenni, milyen 
irányba kellene nyitnia az Egyetemnek. 
Folytatás a 4. oldalon...

■■

Áthallgatás

Bemutatkozik a Menzaa barátunkkal, esetleg egy ismerősünkkel 
-folytatott beszélgetésünk során előkerülnek az 
ijlskolai dolgok. A sok buli és a másik ki nem 
gsieszélése közben felmerül, hogy mit is tanítanak 
mmerösünknek. Egy kósza gondolat erejéig 
ftltfut agyunkon: „milyen kár én ezt soha nem 
n^nulhatom, hiszen nem arra az egyetemre, karra 
jelentkeztem...”. Ekkor ne keseredjünk el!!! 
[ßfan rá lehetőség, ugyanis a Budapesti Corvinus 
g.gyetem Tanulmányi és Vizsgaszabályzata nem 
tiltja az áthallgatást. A 20.§ az Áthallgatásról 
3SZÓ1. Folytatás a 10. oldalon...

Kedves olvaso, engedd meg, hogy pár 
percet elrabolva a kevés szabadidődből, 
én is bemutatkozzam Neked! Én a Menza 
vagyok, nevemet az ókori lakomák jelzőjéről, 
Lucullusról kaptam. Évek óta Budapesten, a 
Szüret utcában lakom, az egyetemi kollégium 
épületének egyik szárnyában.
Folytatás a 18. oldalon...



H ÍR E K

D H I T E L
Ne késd le!

Ha december 15-éig nem adod le a Diákhitel 
igénylésedet, akkor végleg elesel az őszi félévre 
járó maximum 125 ezer forinttól.

Ha nincs szükséged pénzre, ne vedd fel a 
Diákhitelt, viszont ha mégis lenne, a Diákhitelnél 
„olcsóbb” szabad felhasználású hitelt nem 
találsz!

Eddig már minden 3. diáktársad élt a Diákhitel 
nyújtotta segítséggel.

Nem kell beleszakadnod majd a törlesztésbe 
sem.

A döntés a Te kezedben!

Ha nem hiszed, járj utána!

w w w .d i a k h i t e l .h u T: 06-40-24-00-24

UTAZÁSÁHOZ VÁLASSZON MINKET!

ADVENT BÉCSBEN
1 napos városlátogatás és bevásárlás

Indulási időpontok:
21)04. december 02 (csü); 04 (szó); 09 (csü); 
ll(szo); 16 (csü); 18 (szó)

Útiköltség:
4.900, - Fl/fő*

VELENCEI K ARN EVÁL

2005 január 28 (p); február 4 (p)

Útiköltség:
11.900, - Ft/fő*
’Az útiköltség csuk az oda- és visszautazás költségét tartalmazza
Gyermek kedvezmény 14 éves korig 1.000,-

Információ és jelentkezés:

A vignon
Tel/fax: 
Http:// 
E-mail:

M I N I B U S

06- 1/ 407-17-92
www.avignon.hu
info@avignon.hu

Magyar Ösztöndíj 
Bizottság
A Magyar Ösztöndíj 
Bizottság pótpályázatot 
hirdet a 2005/06. tanévre 
külföldi tanulmányi és 
kutatpi ösztöndíjakra és a 
2005. nyári egyetemekre. 
A p r o g r a m o k  
kétoldali nemzetközi 
tanulmányokat, nyári 
egyetemeket, hosszú és 
rövid tanulmányutakat 
érintenek. Pályázható 
országok: Ausztria,
Belgium, Franciaország, 
Bulgária, Csehország, 
Észtország, Finnország, 
Horvátország, Kína, 
L e n g y e l o r s z á g ,  
Lettország, Litvánia, 
Luxemburg, Mexikó, 
Orosz Föderáció,
Románia, Szlovákia, 
Törökország, Vietnam. 
A pályázatok beadási 
határideje: 2004.
november 30. Bővebb 
információ a www. 
s c h o l a r s h i p . h u  
weboldalon vagy a MÖB 
honlapján található.

„ V e r s e n y j o g  
Magyarországon és az 
EU-ban”
A Gazdasági
V e r s e n y h i v a t a l  
pályázatot hirdet nappali 
tagozatos egyetemisták 
és főiskolások
számára „Versenyjog 
Magyarországon és az 
EU-ban” címmel. A 
témakiírás a Gazdasági 
Versenyhivatal honlapján 
megtalálható (www. 
gvh.hu). A pályázat 
leadási határideje 2005. 
január 1. A díjazottak 
jelentős pénzjutalomban 
részesülnek.

Farmgyakorlat
A korábbi évekhez 
hasonlóan 2004/05-re is 
külföldi farmgyakorlati 
lehetőségeket hirdetett 
meg az FVM. Célorszá
gok: Németország,
Dánia, Franciaország és 
az USA. Aki az amerikai 
lehetőségeket szeretné 
megpályázni, 2004. 11.

30.-ig van lehetősége, i 
többi pályázatnál 200í 
január 31. a beadása 
határidő. A Német 
országba jelentkezőke 
kéri a kertész Dékán 
Hivatal, hogy amennyibei 
nyelvi előkészítései 
szeretnének részt venni 
ez irányú szándékuka 
jelezzék a 12. szobában 
Bővebb információ : 
pályázatról: www.kszi.hi 
weboldalon található.

Változik a felsőoktatás?
Két évvel ezelőtt a 
magyar oktatáspolitika 
vezetése úgy döntött, 
hogy indokolttá vált egy 
új felsőoktatási törvény 
megalkotása. Ezt a 
felsőoktatási intézmények 
számának felszaporodása, 
a szakburjánzás és az 
európai oktatási rendszer 
mássága által okozott 
nyomás hatására tették. 
Az új törvény részletesen 
szabályozó lesz. Az eddigi 
oktatásra vonatkozó 
törvények „csak” a keretet 
adták meg, a készülő 
törvény azonban minden 
folyamatot rögzíteni fog.

Oklevélmelléklet
A 2003.-as oktatási 
törvénymódosítás 
kimondja, hogy „a 
hallgató kérésére és 
költségére” angol nyelvű 
oklevélmellékletet is ki 
kell állítaniaa felsőoktatási 
intézménynek. Az
Egyetem álláspontja 
szerint az oklevélmelléklet 
kiadását a karokhoz 
kell kötni, vagyis nem 
központosán kell azokat 
kiállítani. Az OM vállalta, 
hogy létrehoz egy 
felhasználói programot 
az intézmény számára 
(térítésmentesen, amely 
a NEPTUN adatainak 
felhasználásával oklevél
mellékletet nyomtat. Erre a 
programra egyenlőre még 
várni kell, bár a beígért 
határidőn már jóval túl 
van a minisztérium.
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felvilágosítást lehet kérni Mőcsényi 
Flórától, a Magyar Kertépítészek és 
Tájtervezők Szövetségének, valamint 
a Magyar Kertépítészek és Tájtervezők 
Szövetsége - Ifjúsági Tagozat titkárától.

Nyolcadik Vámház Kupa
2001 óta 8. alkalommal kerül 
megrendezésre a Közgáz Karok hallgatói 
és oktatói csapatainak teremfoci tornája. A 
szervezők (Lázár László és Móricz Péter, 
Vezetési és szervezési tanszék) szeretettel 
várják tanszéki és intézményi oktatók és 
szakirányos hallgatók min. 4 fős csapatait. 
A torna időpontja: 2004. december 
4. 9.00 -15.00, helyszíne: Budapesti 
Corvinus Egyetem Varga Jenő Kollégium 
tornaterme (Kinizsi u. 2-6., alagsor). A 
Vámház Kupa kiírásáról és szabályairól 
bővebben olvashatunk a http://mgmt.uni- 
corvinus.hu/vamhazkupa/ oldalon.

Új elnök a Tájép HŐK élén
2004. novemberétől a Tájépítészeti Kar 
Hallgatói Önkormányzatának elnöke 
Leitner Enikő

Megbízott EHÖK elnök választása
2004. november 3-án szoros eredménnyel 
Bujdos Tamás Gazdálkodástudományi 
kari HŐK elnökkel szemben az 
Egyetem Hallgatói Önkormányzatának 
mb. elnökévé választották Stróbl Pétert, 
a Közgazdaságtudományi Kar HŐK 
elnökét.

Gólyasportnap
November 26-án rendezik meg idén 
a hagyományos gólyasportnapot. Az 
első évfolyamosok kosárlabdában, 
röplabdában, fociban, kötélhúzásban és 
szkanderben mérhetik össze erejüket. 
Tájékoztatásul közlöm, hogy tavaly 
a Lecsósok nyerték a versenyeket. 
Tehát itt az idő a címvédésre vagy a 
visszavágásra!

Sítábor
Az idén is lesz sítábor!
Helyszín: Szlovákia (Alacsony Fátra)
A részvételi díj (42000Ft) tartalmazza az 
utazást, szállást, a napi kétszeri étkezést 
és a kezdők síoktatását.
Az alábbi turnusokra lehet jelentkezni a 
testnevelés Tanszéken 
1. turnus: dolgozói tábor 2005. január 16- 
23-ig vezeti: Várkonyi Katalin, Kovács 
Péter; 2. turnus: hallgatói tábor 2005. 
január 23-30-ig vezeti: Keresztesi József, 
Farkas Balázs; 3. turnus: hallgatói tábor 
2005. január 30-tól február 6-ig vezeti 
Várkonyi Katalin, Kovács Péter; 4. turnus: 
MIX tábor 2005 február 6-13-ig vezeti: 
Keresztesi József, Farkas Balázs. 
Jelentkezni november 31-én lehet 11: 
30-tól a részvételi díj befizetésével, 
(részletfizetési lehetőség van: 
jelentkezéskor 30000Ft és december 11- 
ig 12000Ft).

Szerkesztette: Gál- Berey Tünde

Országos Ifjúsági Tudományos és 
Innovációs Verseny
A Magyar Innovációs Szövetség és az 
Oktatási Minisztérium meghirdette a 
XIV. Országos Ifjúsági Tudományos és 
I nnovác iós Versenyt. A versenyen m inden, 
1984 és 1991 között született (elsőévesek 
figyelem!), Magyarországon tanuló vagy 
végzett fiatal részt vehet, egyénileg vagy 
kétfős csapatba szerveződve. A díjazottak 
pénzjutalomban részesülnek, ezen felül 
pedig a legjobb három pályázó részt vehet 
az EU által meghirdetett „Fiatal Tudósok 
Versenyén”. Indulni lehet bármilyen 
kutatómunkával a természettudományok 
(biológia, fizika, kémia stb), a műszaki 
tudományok, a környezetvédelem,
az informatika, a távközlés, a
számítástechnika, valamint a matematika 
területéről. A pályázatot 2005. január 5-ig 
kell eljuttatni az Innovációs Szövetséghez 
postán vagy személyesen. A részletes 
leírás a pályázatról megtalálható: www. 
om.hu és www.innovacio.hu honlapokon.

Nyílt napok a Villányi úti karokon
Az Egyetem Villányi úti karainak 
nyílt napjai 2004. november 25-én 
(Tájépítészeti Kar), december 1-én 
(Kertészettudományi Kar) és december 
2-án (Élelmiszertudományi Kar) 
lesznek. A Kertészettudományi és 
Tájépítészeti Karnak a Díszteremben, 
az Élelmiszertudományi Karnak az A l
ben lesz a nyílt napja. A karok vezetői 
szeretettel várják az érdeklődőket.

Tudományos Diákköri Konferencia
Idén is megrendezésre kerülnek a kari 
Tudományos Diákköri Konferenciák, 
amelyeken tehetséges hallgatók mérik 
össze tudásukat. A Tájépítészeti Karon és 
a Kertészettudományi Karon november 
25-én fogják a jelentkezők megtartani 
előadásaikat. Az Élelmiszertudományi 
Karon lapszámunk megjelenése előtt, 
november 19-én tartották a TDK-t. Az 
eredményekről a következő számban 
részletesen beszámolunk.

Pécsi Tértervezési Pályázat
A Magyar Kertépítészek és Tájrendezők 
Szövetségének Ifjúsági Tagozata 
szeretettel vár minden kedves érdeklődőt 
a 2004. november 25.-én 18.00-kor 
megrendezésre kerülő nyilvános 
előadáson. Előadók: a Pécsi Tértervezési 
pályázat nyertesei: Mohácsi Sándor, 
Gyüre Borbála és Simon Orsolya. Az 
előadáson bemutatásra kerül a győztes 
pályázati munka, amely többek között 
Pécs Kossuth terét és a Búza terét is érinti. 
Helyszín: Villányi út 39-43. A épület, 
AVI. terem. A rendezvényről bővebb

Oktató program az Európai Unió 
Támogatási rendszeréről egyetemista/ 
főiskolás hallgatók részére

A képzés helye: Geonardo Kft székhelye; 
Budapest, Kunigunda útja 18.
A képzés időtartama: 2004. november 
-  2005. május, kéthetente egy alkalom. 
(A képzés 2005. januárjában szünetel, a 
vizsgaidőszakra való tekintettel!)

Az előadásokat magyar nyelven tartjuk, 
de a bemutatott projektek, és kiosztásra 
kerülő segédanyagok angol nyelvűek, 
ezért az angol nyelvtudás előfeltétel.

A tanfolyam ára: 249. 000 Ft/fő, amelyből 
az Európa Média Kht. 244.000 Ft/fő 
költséget átvállal minden résztvevőtől, 
így minden résztvevőnek 5000 Ft/fő 
részvételi díjat kell befizetnie.

További információ:
Gábosy Judit 
Tel: 06(1)250 6703 
Fax: 06(1)436 9038 
E-mail: info@europamedia.hu

IMPRESSZUM

L E c só P  arkászKErtész
A Budapesti Corvinus Egyetem 
ÉTK-KTK-TK Hallgatói Lapja

Megjelenik szorgalmi időszakban 
havonta, 2000 példányban.

Főszerkesztő: Dr. Haltrich Attila; 
Felelős szerk.: ifj. Szalai Ferenc; 
Tördelő szerkesztő: Hetei Péter

írják: Bozoki István, Börzsey Barbara, Gál- 
Berey Tünde, Gincsai Tamás, Grabesz An
drea, Hock Zsófia, Krisztandl Zsuzsa, Mikó 
Péter, Pauló Róbert, Páll Roland, Rónaszéki 
Katalin, Spiegler Márton, ifj. Szalai Ferenc, 

Tóth Eszter, Újvári Tamás.
Fotó: Krisztandl Zsuzsa, Molnár Bence, 

Pauló Róbert, Szommer István, Végváriné 
Kothencz Zsuzsa.

Képregény: Pálffy Bandó

Kiadja a Budapesti Corvinus Egye
tem Természettudományi Területi 

Koordinációs Tanácsa
Felelős kiadó: Dr. G. Tóth Magdolna;

Nyomja a Somogy- Print Bt.
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Anno - Interjú Bálint Jánossal
A rendszerváltást követően jelentősen 
megváltoztak az akkori Kertészeti és 
Élelmiszeripari Egyetem működési 
körülményei, és a felsőoktatásban 
elérhető lehetőségei. A helyzet szülte 
1990-ben Bálint János zöld stratégiáját, 
melyben 10 pontban foglalta össze, mit 
kéne tenni, milyen irányba kellene nyitnia 
az Egyetemnek.

- Tanár Úr! Már az első pontban 
magasra helyezte a lécet: „kiváló 
diákok” és „legjobb szakemberek”. 
14 évvel később mit gondol, milyen 
magasan van ma ez a léc?
- Mi erősebb egyetemet szerettünk volna, 
de akkor az volt a koncepció, hogy 
alkalmazkodnunk kell a Nyugat-európai 
trendekhez, azaz a 18-25 év életkor közötti 
i 1] óságnak 30-40, később már 50 %-aj árj on 
valamilyen felsőoktatási intézménybe. 
Többé-kevésbé rá is kényszerített minket 
a mindig aktuális minisztériumi rendelet, 
mert akkor alakult ki, hogy a diákok után 
fejkvótát kap az egyetem. Az aktuális 
oktatáspolitikusok mindig azt mondták, 
hogy rétegeznünk kell az oktatást 
(főiskolai alapképzés, egyetemi képzés, 
PhD). Ezzel a rétegezéssel lehetett volna 
kompenzálni a minőségi hiányosságokat. 
Szerintem ez nagyon mérsékelten történt 
meg.

- Legjobb szakemberek, oktatók?
- Az oktatók is javultak e minőségileg? 
Hát... mi is okosodtunk. Úgy érzem, hogy 
akkor is voltak kiválóak, és most is vannak 
kiválóak. Egyébként én igyekeztem, hogy

az ittlévőknél, és magamnál is jobbakat 
csábítsak ide.

- Ön egy zöld egyetemről írt, de a 
mai Corvinus talán inkább színesnek 
mondható. Mennyire zöld ön szerint az
egyetem?
- Nem voltunk elég gyorsak zöld ügyben 
sem. Ettől függetlenül azt állítom, hogy ez 
a zöld ügy mára megvalósult, de mára már
más célokat kellett volna megvalósítani. 
Nagyon szerettem volna, ha 2-3 év alatt 
megzöldülünk, azaz csak környezetbarát, 
környezetkímélő, környezettudatos 
technológiákat oktatunk. A probléma az, 
hogy 6 év után mi már újabb javaslatot 
tettünk, hogy legyünk a vidék egyeteme, 
és a vidékfejlesztés álljon az oktatásunk 
középpontjában. Ez máig nem ment át. 
Nagyon racionálisan és sokan ellenállnak 
ebben. A zöldülés úgy kezdődött, 
hogy sok új szakirányt nyitottunk. 
Maga választhat most 15 szakirányból, 
akkoriban volt azt hiszem 6 vagy 7. Ezek 
a szakirányok akkor nyíltak, mind zöld 
irányokban. Korábban a tudós palánták 
nagyon rosszul érezték magukat, mert 
csak kertészképzés volt, és az is be volt 
szorítva.

-Véleménye szerint mennyire forrtak ki 
a tanszékek? Működik a „peresztrojka” 
(átalakulás)?
- Úgy érzem, hogy ez ügyben is 
volt áttörés. Például a szántóföldi 
növénytermesztés és állattenyésztés a 
diákok által lebecsült tárgyak voltak régen 
Úgy érzem, hogy az általam idecsábított 
tanszékvezető új diszciplínákat alkotott.

Olyan csapatot hozott ide, akik ma má 
elvarázsolják a diákokat. Ugyanígy más 
frontokon is alakultak új diszciplínái 
és korábban kicsit határfelületi kutatás 
témák is a középpontba kerülhettek, vág} 
megkaphatták a kellő megbecsülésüket.

- Nyilvánosság és átláthatóság. 14 é̂  
alatt egyszerűsödött az intézmény 
bürokrácia vagy még több feleslege; 
köztes ember került a rendszerbe?
- Az átláthatóság nem csak a bürokrácián 
vonatkozik, hanem hogy ismerjük 
egymás arcát, a diákjainkat és a másik 
tanár kutatási területét. Ez egy darabig jc 
irányba haladt, de mára a gödöllői, majc 
a Közgáz csatlakozással sokat romlott, 
különösen a bürokrácia területén, tehál 
a gazdasági és pénzügyekben. Annak 
ellenére, hogy betörtünk egy computeres 
világba, és azt hinné az ember, hogy mos1 
már minden egyszerűsödik, és átláthatjuk. 
Szerintem nagyjából elviselhetetlen a 
bürokrácia.

- Vannak még felesleges emberek?
-Nem állítom, hogy felesleges emberek, de 
rengeteg a felesleges papírmunka. Közben 
általánossá vált egész Magyarországon

a közbeszerzés, ami egy intézményesült 
korrupció az én szememben. Tehát a 
korábbi kis korrupciókat felváltotta ez az 
intézményesült bürokratikus változat.

- Mi a véleménye a Corvinusról? 
Elegendő racionalitást ígér egy nagy- 
egyetem karának lenni? Hiszen 90-ben 
még azt írta: „Small is beautifull”, de
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mint azt az óráján is hallhatjuk, létezik 
egy „Big is beautiful again” szemlélet 
is.
- 14 éve úgy láttam, hogy nekünk 
önállónak kell maradnunk, nem szabad 
sehova csatlakozni és alárendeltnek, 
bedolgozónak lenni. Azt láttam akkor

tanterveink alapján, és ugyanezért 
döntöttünk az erdélyi, a vajdasági és a 
kárpátaljai távoktatás mellett is. Ma azt 
mondom, hogy valószínűleg egy kényszer 
volt a Szent István és a Corvinus is, de 
vannak benne lehetőségek, tehát nem 
sopánkodnunk kell, hogy mi történt,

- Az egyetemistáknál a 10. félévben meg 
is valósult. Nekem is vannak sikeres 
blokkjaim 14 év óta, és másoknak is. 
Sokkal erőteljesebben kellene erjeszteni. 
14 év után sem vagyunk a felnőttképzés 
központja, sőt szinte egyáltalán nincs 
felnőttképzésünk. Ahogy öregszik a 

társadalom, a piacunk is 
eltolódik a fiatalságról a 
felnőtt életkorra, és ebben 
mi alig tettünk lépéseket. 
Tehát ma is azt látnám a 
legfontosabb járható útnak, 
hogy blokkos képzésben 
felnőtt embereket egy- 
egy hétre, egy-egy 
hónapra leültetünk az 
egyetemünkben. Ez egy 
óriási piac! Ideálisnak azt 
tartanám, ha maguk is ott 
ülnének, tehát a blokk fele 
diákja huszonéves lenne, 
és tanulna a tapasztaltabb 
h a r m i n c a s a k t ó l ,  
negyvenesektől. A
keveredést nem tartom 
kizártnak. Minden
új ításnak vannak hátrányai, 
de ha csak azokat látnánk, 
akkor megvalósíthatatlan 
lenne. Egyszer például 
vagy 5 évvel ezelőtt azt 
próbáltam megvalósítani, 
hogy legalább a 
szakközépiskolás kertész 
tanáraink itt éljék meg az 
éves továbbképzésüket, és 
ez sem sikerült. Kemény 
hallgatással ellenállt 
az erre szakosodott 
szakképző intézmény és 
a minisztérium. Ha ez 
megvalósult volna, akkor 
ez nemcsak szakmai 
továbbképzés lett volna, 
hanem közösség képző 
erő is. így tudtuk volna 
megcsípni a szakközepes 
osztályok 3-4 legkiválóbb 
diákját. Szerintem mindig 
a bürokrácia az akadály, 
a tanárokban megvolt az 
akarat, és úgy érzem, a 
Kertészeti Karban is.

is, hogy növekednünk kell, csak úgy 
gondoltam, hogy mint egy polip, kinyújtjuk 
a csápjainkat és a Kárpát- medencében 
mi leszünk az egyetlen kertészképző 
intézmény. Tettünk is lépéseket, próbáltuk 
a vidéki agráregyetemeket is elcsábítani, 
hogy a kertészképzést az ö központjaikban 
mi végezzük, vagy legalább is a mi

hanem tudomásul kell vennünk, hogy 
kormányaink az óriásegyetemek pártján 
vannak. Nem jó ez ellen küzdeni, hanem 
inkább meg kell próbálni feldolgozni a 
problémát és élni a lehetőséggel.
- Ön -  amennyire a stratégiából kivehető
-  a blokkosított oktatást preferálta. Ma 
is ez a véleménye?

Javasolta, hogy a 
tanárok ismerjék meg jobban egymást 
és egymás tudományát, valamint 
lazuljon a tanár-diák kapcsolat 
merevsége. Ezt ma is fontosnak tartja? 
Ön szerint változott a helyzet e téren?
- Nem tudunk elmenni egymás óráira, 
azért, mert nekem is ugyanakkor 
van órám, mint a kollegáimnak, és
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rettenetesen specializálódtunk is. Tehát 
ha véletlenül be tudnék menni a kollégám 
órájára, akkor se biztos, hogy megérteném 
az ő specializálódott témáját, vagy 
akadémiai előadását. De szerintem az 
igyekezet változatlan, tehát nyitottabbak 
lettünk egymás problémája iránt és azt 
remélem, hogy a tanár-diák viszonynak 
a formalitása is csökkent az elmúlt 14 
evben, tehát természetesebb dolog, hogy 
egy diák rátörhet a tanárára az irodájában, 
és előadhatja a rögeszméit, vagy az új 
ötleteit.

Messze vagyunk az ön által 
elképzelt „hazai zöld világ szellemi 
központjaitól? Jó a kapcsolatunk 
és az együttműködésünk a külső
közönséggel?
- A kertészeti kiállítás jól működik, 
egy kicsit még a Hortus Hungaricust 
is a magunkénak érezhetjük. Vermes 
professzornak volt olyan próbálkozása, 
hogy hétvégente tanítaná a betévedő 
embert itt az A.I.-ben. Ö csak a szervező 
lett volna, tehát minden kertész tanár ott 
szerepelhetett volna saját hobby szintű 
előadásaival. Ez érdekes módon nem jött 
be. Még érdeklődés sem volt. Az egész 
gondolatnak az a magva, hogy nekünk 
nem csak diákot kell képezni, hanem 
kialakítani a diák leendő munkahelyét is.

- A SZIE konfliktus idején miért nem 
volt ennyire aktív? Nem volt elég közel 
a tűzhöz vagy nem volt rá szükség, mert 
így is elég jól alakultak az események, 
és nem kellett beavatkozni?
- Én akkor úgy éreztem, hogy a SZIE-vel 
is lehet élni. Egyáltalán nem bántam, hogy 
voltak, akik lázadtak. Láttam a veszélyt 
meg a fenyegetést is, de volt választott 
dékánunk, akinek az a feladata, hogy 
képviselje az érdekeinket. Én általában 
nem vagyok egy lázadó típus. Az egy 
kivételes pillanat volt 1989-90-ben. Akkor 
is hosszan vártam, hogy a vezetőink 
reagálnak, de nem tették, és akkor kellett 
elindítanom egy mozgalmat.

Mit javasolna ma egyetemi 
stratégiának?
- Ez már nem az én dolgom, hanem a 
megválasztott képviselőinknek, de további 
zöldülést, további környezetbarátságot, 
további lépéseket a nyitottság irányába, 
a bürokrácia csökkentését. Azt hiszem, 
hogy sajnos mindazt elő lehetne venni, 
amit 14 évvel ezelőtt elővett az ember, 
de ma nem forradalmi a helyzet, hanem 
békésen is megvalósíthatók mindezek.

- Akkoriban nagyon forradalmi volt a 
helyzet?
- Attól vált forradalmivá, hogy az akkori

vezetők nem léptek. Egyébként teljesen 
normális helyzet volt. A mi egyetemünk 
magától nem nyitott a lehetőségekre. A 
röpiratot azt hiszem még egyedül írtam, 
és reménykedtem, hogy az akkori vezetők 
nyitnak, és nekem nem lesz különösebb 
dolgom, mint követni a vezetőimet, 
de érdekes módon idegesen reagáltak, 
hogy most már azt kéne megmondani, 
mi a teendő és nem azt, mi rossz. Akkor 
a „mi a teendőre” írtuk meg közösen
-  egy 20 fős csoport -  a zöld stratégiát, 
hogy ne lehessen azt mondani, hogy 
nincs koncepció. Még akkor sem azt 
akartuk, hogy én legyek a dékán, hanem 
a régi vezetőt akartuk megváltoztatni, de 
az utolsó pillanatban... valahogy nem 
sikerült. Ekkor már nem mondhattam azt, 
hogy nem.

- A stratégia jelentősen befolyásolta azt, 
hogy Ön lett a dékán?
- Azt hiszem, hogy egy másik ember is

megvalósíthatta volna ugyanezt. Homok 
Lászlónak hívták az akkori formális 
ellenfelemet, de igazából barát-féle volt. 
Az talán egy jobb felállás lett volna, ha 
az egyik régi, kipróbált vezető a dékán, 
illetve az egyetem vagy a kar vezetője, 
és az innovátor -  aki én lettem volna a 
csapatommal -nincs hatalomban.

- Összegzés az elmúlt 14 évről?
- A világ felé nyitottunk, az biztos. 
Szövetkeztünk a világ összes egyetemével, 
és minden agráregyetemmel kapcsolatunk 
van. Sikertelennek nem látom az utat, 
amit egyetemünk bejárt, de természetesen 
lehetett volna sokkal sikeresebb.

Az 1990. februárjában nagy port kavart 
röpirat és a zöld stratégia megtalálható 
a Kertészmérnök 1990. májusi és 
szeptemberi számában.

Interjú és fotó: P.R.

N K & K
" 8 "  kategóriás járm űvezetői tanfolyam okat 

folyam atosan indítunk.

f i z  ok tatás rugalm asan , igény szerint 
délutánonként és hétvégén történik.

elm életi óráinkat a 1114 0 p . Villányi út 10-ben 
(a #óriez Zsigmond kórtértől 2 perere) tartjuk. 

Jelentkezés ügyfélfogadási időben 
szerdánként 17-19 óráig.

@Ővebb információ:
Tel.: 2 2 T-H5 T, 3 0 / 9 6 0 - 1 3 3 2  

Internet*' http**//auto»uli.fw.hu
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Milyen is a PöCö helyzet a Campus-on?!
Jelen számban megpróbáljuk 
felmérni, milyen a
számitógéphelyzet itt a Budai 
Campus-on. A NEPTUN áldásos 
tevékenysége óta minden 
hallgatónak többet kell a gép előtt

új gép, csak a NEPTUN-t nem 
lehet elérni róluk állítólag. Pech. 
A legtutibb gépterem persze az 
Infoterem, na de oda csak akkor 
lehet bejutni, ha nincs óra, viszont 
ha van, könyörtelenül kizavarnak.

hogy a végén már a Netkábelt 
is kicsencselték, úgyhogy ráfér 
szegény kolisokra a frissítés... 
és...IGEN! Végre Törökbálint is 
online lesz!!! A TB koli ugyanis 
egy gépterem kialakítása nyomán 
6 géppel lesz gazdagabb. ( Mindez 
már folyamatban van© !!! A 
sikeres pályázat eredménye az 
is, hogy az Igazgató Úrnak végre 
normális gépe lett a koliban. Az 
övé azonban már üzemel...)

kuksolnia, és idióta jelszavakat 
megtanulnia. És persze minden 
beiratkozás és vizsgaidőszak előtt 
beállnia a kígyózó sorokba, melyek 
a géptermek előtt tornyosulnak. Két 
„nyitott” gépterem áll a hallgatók 
rendelkezésére, melyeket reggeltől 
estig korlátlanul használhatnak; 
már ha géphez jutnak. A „K” 
épület Büfészintjén, a NEPTUN 
teremben 10 gépen lehet ügyes
bajos tanulmányi ügyeinket 
intézni. Itt a legnagyobb problémát 
az okozza, hogy a helyiség olyan 
aprócska, hogy négy emberrel már 
kirakhatnánk a „Megtelt” táblát 
©! Másik szemünk fénye a „G” 
épületben található gépterem, ez 
egy kicsit kényelmesebb, csak 
győzd kivárni, mire sorra kerülsz, 
de itt a legjobbak az esélyeid, mert 
12 db (stabilan üzemelő) gép vár 
rád. Kissé eldugott helyen van 
még egy netezési lehetőség. A 
Könyvtár volt „Dühöngőjében”, a 
kis tanulóban is van most 6 szép,

Sajnos, azonban aki nem kolis, 
az ezekről a gépekről ne is 
álmodjon ©. Ezeket sajnos csak 
a kolisok használhatják, és ők is 
felelősségvállalás mellett, hiszen a 
gépek jelentős értéket képviselnek, 
és nem lenne szerencsés, ha az 
első héten lába kélne néhány PC- 
nek. Az Informatikai Szolgáltató 
Központnak (ISZK-tudjátok, 
ahova a NEPTUN kódok miatt 
kell menni- a Sóhivatalba...ööö 

Itt vannak a legjobb gépek, ezeken bocsi: a Sóházba ©) is megvan a 
nem csak a STATGRAF, az SPSS baja velünk, meg a számítógépes 
és a Minitab fut kiválóan ©. rendszerünkkel. A gépek sajnos
Ne feledkezzünk meg a elég eltérő teljesítményűek, mivel 
Kollégiumokról sem. Az Igazgató azonban a teljes gépállomány

felújítására, illetve 
cseréjére nincs
fedezet, így nem 
r e m é n y k e d h e t n e k  
ők sem, és mi sem, 
hogy hirtelen javulás 
várható lenne. Addig 
is marad a sorban állás 
és a reménykedés 
a hallgatóknak; és 
pályázatok figyelése 
a vezetőségnek, hátha 
akad egy olyan pályázat, 
aminek megfelelünk és a 

suli is nyerhet néhány új gépet.... 
mert hát tulajdonképpen ONLINE 
kéne lenni minden hallgatóknak, 
aztán meg majd jön a három szoba 
és a négy kerék...

Fotó: P. R.

Úr áldásos tevékenysége révén, na 
meg persze egy jó pályázat okán, 
a Somogyi Imre koli Gépterme 
8 új gépet kap, mivel a régi 6 
gépből már csak 2, néha 3, vagy 
akár 4 gép is működik Szerencsés 
esetben... Arról nem is beszélve,

Zsu
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Néptánc a KEK-en
egy szisztematikája. Ez 
azt jelenti, hogy azokat a 
táncokat tanítjuk, melyeket 
általában a táncházakban 
táncolnak. Általában
először magyarországi, úgy
nevezett lent hangsúlyos 
táncokkal kezdünk,
ilyenek a somogyi, a 
dunántúli táncok. Ezután 
következnek a széki- és 
a mezöségi táncok. Ezek 
azok, amelyeket mindig 
megtanítunk. Ha év végén 
jut idő, természetesen más 
táncokkal is foglalkozunk.
A középhaladó csoport a 
tanártól és a tematikától 
függ. Náluk minden évben 
változik a táncrend. A 
nagy együttesben pedig 
már színpadi táncokat 
tanulunk. Itt már nem 
csak a magunk jókedvéért 
táncolunk; koreográfiákat

Az arányt javítani tudnánk, de 
sajnos már nem férünk el többen a 
rendelkezésünkre álló termekben. 
-Milyen táncokat tanítotok?
- A kezdő tánccsoportnak van

tanulunk, melyeket
alaposan kigyakorolunk. Érződik 
az a hangulatkülönbség, ami szerda 
esténként itt van az egyetem körül. 
Atáncpróba után ötvenen- hatvanan 
együtt megyünk kocsmázni, szinte

Hétfő, szerda és csütörtök 
este különös hangulat 
uralkodik az E épületben.
A fiatalok mosolygósak, 
jókedvüek, dudorásznak, 
élvezik a zene magával 
ragadó ritmusát. Ezek a 
fiatalok táncolni járnak 
ide, ugyanis ezekben az 
időpontokban próbál a 
Kertészeti Tánckar.
A tánckarról Eplényi 
Annával beszélgettem, aki 
hatod éves parkász hallgató, 
és a tánckar egyik oktatója.
-  Mikor kezdtél el az 
egyetem tánckarában 
táncolni?
- Én hat éve kezdtem 
el táncolni, amikor az 
egyetemre kerültem.
-  Mit kell tudni erről a 
tánckarról?

A tánckar harminc- 
egynéhány éve alakult, 
neves kertészek, szőlészek, 
borászok táncoltak már ebben az 
együttesben. Egy részről a helyi 
egyetemisták jöttek ide táncolni, 
ugyanakkor az elmúlt öt évben 
nagyon sokan jöttek ide más 
egyetemekről is. Ez a 
változatosság biztosítja a 
csapat színességét, senkit 
sem kirekesztve.
-  Milyen arányban vannak 
jelen a kertészetisek az 
együttesben?
- Körülbelül 30% a helyi
egyetemista és 70% 
a „külsős”. A fiatalok 
mindössze 10%-a
néptáncok Régebben volt 
egy szokás, hogy év elején 
egy kertész pár bement 
az elsősök órájára mind 
a három karon, táncoltak 
egyet, ezzel próbálták 
felébreszteni a tánc utáni 
kedvet a fiatalokban.
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elárasztjuk a Móricz Zsigmond 
körteret. Szerda este mindenki a 
maga kedvére táncol. Amikor az 
ember a nagy együttesbe kerül, 
akkor ez a fajta lelkesedés már 
átalakul egyfajta szakmai tudássá. 
Heti két próba mellett az embernek

és a szüretről szólt. A borászok is 
segítettek az éneklésben. 
Leginkább tavasszal és nyáron 
vannak a fellépéseink. Sokan 
vannak itt, akik a kertészeti 
táncegylettel járták be a világot. 
Voltak Görögországban,

-  Milyen költséggel já r a ’tagság ’?
- Diákoknak fél évre 2500 Forint, 
dolgozóknak 3500 Forint. Ha 
valakinek ez az összeg is akadály 
lenne, akkor ez is ledolgozható 
közösségi munkával, itt marad 
néhányszor takarítani meg pakolni,

már nem biztos, hogy van kedve, 
illetve ereje máshova járni, 
mulatni.
-Milyen fellépési lehetőségeitek 
vannak?
-Nagyon fontosnak tartom a 
Borfesztivált megemlíteni. 
Minden évben a várban kerül 
megrendezésre, és mi vagyunk 
a házigazdái. Kertész, borász, 
ugyanaz a népség. A mottó a 
borfogyasztás, ezért mindig a 
kertész a házigazda, ezt a borász 
kollégák is honorálják. Az idei 
fesztiválon például Borivóknak 
való volt a műsor címe. A 
történelmi borvidékek táncait 
adtuk elő, a koreográfia is a borról

Törökországban, Macedóniában, 
Csehországban, mindenfelé. 
Tavasszal Hollandiába megyünk, a 
nyári program meg majd kialakul. 
A legközelebbi fellépésünk 
december 5-én lesz a Fővárosi 
Művelődési Házban Három a 
tánc címmel. Ebben a műsorban 
közgázosokkal és ELTE-sekkel 
lépünk majd együtt színpadra.
-  Van valamilyen alapfeltétele 
annak , hogy valaki táncolhasson a 
csoportban?
- Alapfeltétele természetesen nincs. 
Ha valaki kedvet érez magában, 
hogy táncoljon, sok szeretettel 
várjuk. Azonban hozzon magával 
egy jó cipőt és váltó ruhát.

és meg van beszélve.
Táncházakat is szoktatok 

rendezni?
- Igen szoktunk. Havonta két 
táncház van, melyeket kéthetente 
vasárnap esténként szoktuk 
tartani. December 17-én tartjuk 
idén a kertész karácsonyt, szintén 
az E épületben, melyre műsorral 
készülünk.
Ha van egy szabad estéd, amit 
vidám emberek társaságában, a 
hagyományokat ápolva aktívan 
szeretnél tölteni, ne habozz, 
pakolj be egy pár cipőt és váltó
ruhát, és meg se állj az E épületig! 
Fotó: Molnár Bence

majna
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Áthallgatás,
miként szerezzünk tudást más karokról?

Általában az embert olyan dolgok 
érdeklik melyeket nem kérdeznek 
vissza. A barátunkkal, esetleg egy 
ismerősünkkel való beszélgetésünk 
során felmerülnekaziskolai dolgok. 
Véletlenül a sok buli és a másik n@m 
kibeszélése közben felmerül, hogy 
mit is tanítanak ismerősünknek. 
Egy kósza gondolat erejéig átfut 
agyunkon: „mi lyen 
kár én ezt soha 
nem tanulhatom, 
hiszen nem arra az 
egyetemre, karra 
je len tk ez tem ...” .
Ekkor ne
keseredjünk el!!!
Van rá lehetőség.
Ugyanis a
B u d a p e s t i  
Corvinus Egyetem 
Tanulmányi és 
Vizsgaszabályzata 
nem tiltja. A 20.§ 
az Áthallgatásról 
szól. Első
bekezdésében ezt

ne zsebelnem be azt a pár kreditet? 
Nálunk azért nem dobálják így.” 
Hát igen! Itt kezdődik a neheze. 
A törvény ezt írja: ,, Ha a hallgató 
másik intézmény, kar tantárgyat a 
leckekönyvébe fe l  kívánja venni, 
ezt a fogadó intézmény, kar 
hozzájárulása mellett teheti meg. ” 
Ez azt jelenti, hogy beszélnünk

írja: „A hallgató 
külön engedély nélkül részt vehet 
az Egyetemen bármely Kar 
által meghirdetett valamennyi 
előadáson. ” Tehát bátran 
beülhetünk bármilyen előadásra, 
törvény szerint a kutya nem szólhat 
ránk.
Ha azt gondoljuk: „Érdekel engem 
ez a tárgy, ha már benn ültem az 
előadásokon, és úgy érzem, simán le 
tudnám tenni a vizsgát belőle, miért

“H a a hallga tó  m ásik  intézmény, 
kar tan tárgyá t a leckekönyvébe  
f e l  k íván ja  venni, e z t a fo g a d ó  
intézmény, ka r  hozzá járu lása  
m elle tt teheti m eg . ”

kell az előadó tanárral, a saját 
és az áthallgatással megcélzott 
kar Dékáni Hivatalával. Ha ez 
megtörtént, és senkinek nincs

ellenvetése a dologgal szemben, 
akkor elkezdhetünk tanulni. Egy 
dologban még mindig nem lehetünk 
biztosak! Vajon tényleg beírják a 
nagy nehézségek által megszerzett 
kreditet az indexünkbe? Erről a saját 
karodon működő Kreditátviteli 
Bizottságot kell megkérdezned. 
Persze erre is van egy törvényi 

rendelet: „Az 
á t h a l l g a t á s  
keretében a 
(2) bekezdés 
szerint fe lvett 
t a n  t á r g y a k  
befogadásáról 
annak a
szaknak a 
K re d itá tv ite li  
B i z o t t s á g a  
dönt, amely 
szakon a
h a l l g a t ó  
ta n u lm á n y a it  
f o l y t a t j a .  ” 
Ha ők
be le m e n n e k ,  
akkor simán 

megy minden, persze a vizsgát 
kivéve. Arra számíts, hogy egy-két 
kérvényt meg kell írnod, de ennyit 
megér a tantárgyad. Körülbelül 
ennyit kell tenned, ha más karra 
áthallgatsz a Budapesti Corvinus 
Egyetemen belül.
Mi van akkor, ha egy másik 
egyetemre akarsz , járn i”?
Valószínűleg egy ilyesmi 
rendeletbe fogsz belebotlani:
„Ha más felsőoktatási intézmény
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hallgatója kíván az áthallgatás 
lehetőségével élni, ezt csak a szakra 
meghatározott költségtérítéssel 
arányosan, a Kari szabályzat által 
előírt költségtérítés befizetésével 
teheti meg. ” Ez azt jelenti, hogy 
keményen kell fizetned tudásod 
bővítése érdekében. El kell 
döntened, hogy mennyit ér meg

neked a „tanulmányi kiruccanás”. 
Vannak speciális esetek is. 
Tantervedben szereplő bármely 
tárgyat leteheted egy másik 
iskolában is. Persze nem olyan 
egyszerű, hogy megcsinálok 
egy tárgyat máshol, visszajövök 
az anyaintézményembe, és 
lebegtetem az adott tárgy tanára 
előtt a papíromat ezekkel a

szavakkal: „Koszi! Nekem már 
megvan!” A következőképpen 
kell eljárni: Be kell szerezni a 
kinézett tárgy tematikáját, meg 
kell nézni, hogy legalább 75%- 
ban stimmel-e a nekem tanításra 
kerülő tárgyal. Ha igen, akkor el 
kell menni az oktatóhoz, és meg 
kell kérdezni, elfogadná- e, ha

én máshol teljesíteném a tárgyat? 
Ha belement, akkor el kell menni 
a másik tanárhoz, megkérdezni 
felvehetem-e ezt a tárgyat. Ha 
jóváhagyja akkor valószínűleg 
menni fog a dolog. A Kreditátvételi 
Bizottság már nem fog kötekedni. 
Ha olyan tantárgyat nézünk 
ki magunknak, amely nincs a 
tantervűnkben, az eljárás hasonló

az eddig taglaltakkal. Egyet kivéve! 
A Kreditátvételi Bizottságnál 
lehet egy kis bibi. Vegyünk egy 
esetet: Én lecsós vagyok. Kinézek 
magamnak a Budapesti Műszaki 
Egyetemen Úttervezés című 
tantárgyat, amely 7 kreditet ér. 
A Kreditátvételi Bizottság azzal 
az indokkal nem fogja elismerni 
a 7 kreditet, hogy a tantárgy 
nem szerepel a tantervemben, 
s különben sem kötődik az 
élelmiszertudományhoz. Esetleg 
átveszi 2 kredit értékben. Mellesleg 
azt sem szabad elfelejteni, hogy 
keményen fizetnem kell érte. Tehát 
ebben az esetben csak ismereteim 
növelésére lenne elég ez a 
tanulmányi malőr.

Lehet olyan tárgyat is választani, 
amely kapcsolódik a szakirányhoz. 
Ezeket a tárgyakat általában 
elfogadják. Persze egyeztetni 
kell a tanszékkel, hogy melyek 
ezek a tárgyak. Általában örülnek 
a szakirányos tanárok, ha ilyen 
tárgyakat pluszban teljesítesz. 
Esetleg jó pont is lehet, ha PhD-s 
akarsz lenni.
Mennyit kell fizetni egy tárgyért? 
Ezt igazából egyeteme, sőt kara 
válogatja. Általában a gyakorlattal 
egybekötött tárgyakért többet kell 
fizetni. Ez rendszerint kredit függő 
szokott lenni, de ezt ne vegyétek 
készpénznek.

Összegezve mindenki előtt
nyitva áll a kapu, hogy bővítsük 
tudásunkat. Az áthallgatás
lehetősége mindenki előtt nyitva 
áll. Ha megtehetitek, akkor éljetek 
vele. Bár egy kicsit sok utánjárást 
igényel, de a kicsit is rugalmas 
tanárokkal könnyen áthidalható a 
papírmunka. Sok sikert kívánok 
nektek az áthallgatások és a 
tanulmányok terén! Bátran 
érdeklődjetek a Lepkénél, a HÖK- 
nél, s a Dékáni Hivatalokban.

Fotó: P. R.
-Georgie-
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Mi hiányzik az egyetemről?
Az elmúlt napokban megkérdeztem mennyire vigyáznak a meglévő 
pár diáktársamat, mi a véleményük értékekre. Sokan felvetették, az 
az Egyetem hiányosságairól és örökösen visszatérő problémákat 
fejlődéséről a szeptemberi „rajt” is, például a Dékáni Hivatalok 
óta eltelt időszak fényében, nyitvatartási idejét.
Mivel meginterjúvolni nem Beszélgetéseim során felvetődött

egy nagyon jó 
ötlet is, amelynek 
k i v i t e l e z é s e  
a z o n b a n  
nehéznek tűnik, 
de az ötlet talán 
nem elvetendő: 
sokaknakhiányzik 
egy olyan jellegű 
„bolt” az egyetem 
TERÜLETÉN,- a 
külföldön számos 
helyen elfogadott 
és bevált módszer 
szerint- amely 
e g y e s í t e n i  
képes közepes 
k a p a c i t á s ú  
f é n y m á s o l ó  
ü z l e t e t ,  
élelm iszerboltot, 
p a p í r - í r ó s z e r  
üzletet, Internet 
elérhetőséget.

„ A lapvetően  nem  szenvedünk  
sem m iben  hiányt, az egyetem i 
lé thez szükséges fe lté te le k  
adottak, a g o n d  csak  az, 
hogy' ezek a d o lgok  m ilyen  
m inőségűek. ”

így egyesítené mindazt, amit 
külön-külön megkapunk, csak 
ezek jelenleg időben és térben 
nehezen összehangolhatóak. Az 
már csak hab lenne a tortán, ha ez 
az „álomhely” nem délután 2-kor 
zárna...(ha pedig még a Dékáni 
Hivatal is betelepülne ide, az lenne 
a mennyország ©

A fentiekből is látszik, hogy a 
fantáziánk nagyon elszaladt ezzel 
a kis ötlettel, de azért mindannyian 
tudjuk, a megvalósítás még várat 
magára.
Páran hiányoltak még átfogóbb 
tájékoztatást az egyetem területén 
található épületek, előadók 
helyéről, megközelíthetőségéről, 
gondoltak itt kis jelzőtáblákra, 
információs térképekre is, melyek 
viszonylag olcsón kivitelezhetőek 
lennének.

volt lehetőségem őket, ezért 
az elmondottak alapján a 
kialakult általánosabbnak
mondható véleményt szeretném 
tolmácsolni:
A megkérdezettek szinte 
mindegyike azt mondja, hogy 
alapvetően nem szenvedünk 
semmiben hiányt, az egyetemi 
léthez szükséges feltételek adottak, 
a gond csak az. hogy ezek a dolgok 
milyen minőségűek. Persze itt 
alapvetően rögtön a pénzre lehet 
hivatkozni, de véleményem szerint 
a kérdést meg lehet vizsgálni olyan 
szempontból is, hogy maguk az 
egyetem „látogatói”, használói
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Kertészlány Hollandiában
A Stichting Uitwisseling Alapítvány 
már több mint öiven éve szervez 3-12 
hónapig tartó agrár csereprogramokat 
Hollandiába. Az ő segítségükkel kerültem 
a Koppért Cress B.V. céghez, Monsterbe. 
A gyakorlati idő alatt egy Wateringenben 
élő családnál laktam.

Monster Hollandianyugati részén található, 
Hága mellett. Itt üvegházak, üvegházak 
és üvegházak láthatók mindenfelé. A

Koppért Cress B.V. Különleges növények 
termesztésével foglalkozik. A cég 
összesen 18 főt foglalkoztat. Termékeiket 
főleg éttermeknek, hoteleknek és 
vendéglátósoknak szállítják. A shisok 
és paradicsomok között meghúzódó 
„konyha” nekem újdonság volt. 
Feladatom a különböző munkákba történő 
besegítés volt reggel 6, vagy 8 órától 
délután 5-ig.
Az első 6 hétben egy Laura nevű kínai 
lánnyal főként a paradicsomokat szedtük 
és dobozoltuk. A paradicsom kicsit el volt

hanyagolva és szinte egy dzsungelhez 
hasonlított. A szezon végére pedig csak 
úgy bűzlött. Az ötletet, hogy több fajta 
legyen egy dobozban, félig-meddig jónak 
tartom. Ez különlegességnek számít, és 
magasabb áron tudják eladni. A parik 
igényei, tartóssága viszont különböző, és 
ezt is figyelembe kell venni.

Dobozolás, dobozolás és dobozolás 
....raklapok, matricák stb. Ez jellemezte

a többi növénnyel kapcsolatos munkámat. 
Nagyon tetszett, hogy tiszta volt minden. 
A növényeket tálcán termesztik egy 
sajátos papírból készült közegben, amit 
aztán jócskán megöntöznek. Itt együtt 
dolgoztam a többiekkel. Nagyon mókás 
volt. Hollandul is tőlük tanultam a 
legtöbbet. A nyári szünetben volt egy pár 
diák is. Nagyon sokat hülyéskedtünk.
Az üvegházban rendszeresen tartanak 
főzőcskézést. Szeptember 6-án is volt 
egy, ott is besegítettem. A „konyhát és a 
konyhakertet” tettem rendbe. Hihetetlen,

hogy mindez egy üvegházban van. A 
tizenegy mesterszakács elképesztő, 
szemgyönyörködtető és finom étkeket 
kreált. Ez volt eddig a legizgalmasabb 
program.

Egy csereprogram legfontosabb, 
legemlékezetesebb részét talán a 
szabadidős programok jelentik. Hollandia 
nem olyan nagy, így nem is olyan nehéz 
munka után, hétvégenként körbeutazni. 
Az előző csereprogramok során már 
szert tettem pár barátra, őket nagyon jó 
volt újra látni. Ehhez az országjáráshoz 
segítséget nyújtott a holland vasúti 
társaság „Zommer Tour” jegye, amivel 
a nyár folyamán hat napot utazgathattam 
kedvem szerint.
Fotó: Végváriné K. Zsuzsa

Tóth Eszter

Erasmussal Sienában
2002 nyarán az Erasmus program 
ösztöndíjasaként részt vehettem a 
programhoz kapcsolódó IPLC nyelvi 
felkészítő kurzuson. Ez alkalomból 2002. 
augusztus 1. egy hónapot a Sienában 
székelő Universitá per Stranieri di Siena 
egyetemen tölthettem. Ez az egyetem 
kifejezetten az olasz nyelv és kultúra 
iránt érdeklődő külföldi diákok számára 
létesült, ezért a részükre kínált kurzusai 
és programjai középpontjában az olasz 
nyelv elsajátítása mellett a történelmük, 
hagyományaik, művészetük bemutatása 
áll.

Érdeklődési körömnek megfelelően 
én a környező, történelmileg jelentős 
városokba szervezett kirándulásokat 
részesítettem előnyben. így jutottam 
el Firenzébe, Peruggiába és Assisibe. 
Ezeken az utazásokon mindig volt olasz 
és angol nyelvű idegenvezetés, ami a 
lenyűgöző látványosságokat műveltségi 
háttérrel egészítette ki.
A fakultatív programok mellett a napi 
nyelvóráklátogatásavolta leghasznosabb. 
A foglalkozások általában 15- 20 fős 
csoportokban voltak megtartva. A 
csoportba sorolás a megérkezéskor megírt 
nyelvi szintfelmérö alapján történt, 
így mindenki a szintjének megfelelő és 
fejlődését legjobban elősegítő tanárhoz 
került. A kurzus végén letett sikeres 
záróvizsga automatikusan a következő 
szintre való bejutást jelentette.

ASienábaneltöltött hónapa nyelvtudásom 
fejlődése mellett számomra kulturális és 
műveltségi előrelépést is jelentett.

Börzsey Barbara

n
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A Balaton-felvidék hat kis 
falujában ( Kapó les, Taljándörögd, 
Vígántpetend, Monostorapáti, Öcs 
és Pula) megrendezett tíz napos 
rendezvénysorozat a különlegesség, 
a kreativitás és a minőség jegyében  
fogadta az évenkénti 180-200 ezer 
látogatóját.

A fesztivál ideje alatt a templomok, 
az erdei tisztások és rétek, a 
szigetek és a malmok, sőt az utcák, 
terek, udvarok, faluházak, pajták és 
pincék mind szerepet cseréltek és

Művészetek Völgye
koncertek, prímásverseny,
táncházak, játszóházak,
filmvetítések, kolostortúrák
gregorián koncertekkel.

Naponta kétszer jelentkezett a 
Völgyhírmondó a taljándörögdi 
stúdióból. A látogatók közel hatvan 
kiállításon vehettek részt, köztük a 
hagyományos Országos Fazekas és 
Keramikus Találkozón, kézműves 
vásáron és mesterség bemutatókon. 
Mintegy 3500 fellépő művész, 800 
produkció, 50 helyszín várta a

átlényegültek színházzá, kiállítási 
vagy koncertteremmé, mozivá, 
bábszínházzá, esetleg piactérré.

Egyedi helyszíneivel, a legfurcsább 
zárt és szabad terek kihasználásával 
a Művészetek Völgye különös, 
máshol nem reprodukálható 
atmoszférát teremt.
Természetesen a 16. Művészetek 
Völgye Fesztiválon változatlanul 
minden műfaj megtalálható volt: 
klasszikus tánc- és utcaszínházi 
előadások, irodalmi estek és 
teaház, egyházi, régi, nép-, 
és világzenei-, valamint jazz-

Völgy visszatérő és új vendégeit.

A Művészetek Zöldje kínálata 
is széles volt: környezet- és 
természetvédelmi programok, 
túrák, előadások és zöld udvarok 
komplex programjai a hat faluban.

Egyetemünk is képviselte magát 
4 elgondolkodtató alkotással. 
Kapolcson a Készenlét- kert került 
megépítésre, ahol chips, bab-, 
borsó- és uborkakonzerv illetve 
szamócaszörp- ágyások voltak, 
és a fáról szilvabefőttek lógtak. 
Szombat délután, pedig a völgybe

látogatók mindent leszüreteltek. 
Az ötlet Nagy Ildikó Rékától 
származott.
Kapolcs és Vígántpetend között 
kb. félúton egy palackcsiga „nőtt” 
ki a domboldalból. Az ihletőjét, 
Dömötör Tamást kérdeztem:

- Miért éppen palackcsiga?
- Csiga, mert ez a völgy jelképe, 
ugyanakkor a végtelen növekedést 
is szimbolizálja. Hogy miért éppen 
palackból építettük? Korunk 
legnagyobb környezetvédelmi 
problémája a végtelen sok hulladék 
felhalmozása, amely a mértéktelen 
fogyasztás következménye. Fel kell 
hívni az emberek figyelmét arra, 
hogy a Föld nem szeméttelep.

- Honnan jött az ötlet?
-Evek óta foglalkozom a hulladék 
művészettel, az egyetemen is ezt 
tanítom. Azt a pontot keressük, ami 
az emberek esztétikai érzésének 
még elfogadható. A szép és a csúnya 
határán kísérletezünk. Ez egy olyan 
alkotás, ami a környezetvédelem 
és a művészet mezsgyéjén mozog.

-Mekkora lett a csigabiga?
-Eredetileg embermagasságú 
labirintust terveztünk és kb. 
70. 000 palackból állt volna. 
A rossz idő miatt az emberek 
kevesebbet fogyasztottak, ezért a 
palackok száma is megcsappant, 
„mindössze ” 10. 000 darabot 
sikerült összegyűjtenünk. A csiga 
teljes átmérője 50 m, a hossza kb. 
220 m. A magassága -a flakonok 
kevés száma miatt- változó volt; 
hol alacsonyabb, hol magasabb, 
így értük el, hogy kiemelkedjen 
a tájból, és emberek számára is 
láthatóvá váljon.

- Mi lett a sorsa a jószágnak?
- Szombat délután képletesen 
megáldoztunk chipsszel és kólával 
a fogyasztás templomában.
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Ezután az egészet lebontottuk, 
a madzagokat eltávolítottuk, a 
levegőt kipréseltük a flakonokból 
és végül bezsákoltuk őket. 
Másnap a müvünket Győrbe vitték 
újrahasznosítás céljából.

- Hányán dolgoztak a csigán?
-Kb. ötvenen szorgoskodtunk, 
az összes táj építész évfolyamból 
akadtak segítőink.

- Jövőre is meghódítjátok a 
völgyet?
- Remélem igen. A Művészetek 
zöldje programon belül kerültünk 
Kapolcsra, és igazán pozitív 
visszhangja volt az akciónak. Én 
jövőre külföldön leszek, azonban 
bízom abban, hogy a diákok 
maguk is szervezni fognak hasonló 
megmozdulásokat.

Szóra bírtam egy másodéves lelkes

csiga-építőt is:

-Hogy tetszett a PETi-csiga?
-Nagyszerű ötletnek tartom. Ez 
egy igazán elgondolkodtató alkotás 
volt.

-Mi volt a dolgotok?
-Döméék célszerszámokat
fejlesztettek ki a
palacklyukasztáshoz és azok 
madzagra való felfűzéséhez. 
Ezekkel dolgoztam, palackot 
gyűjtöttem, plakátoltam, bár 
kedvenc munkám a Készenlét
kert őrzése volt: függőágy, ajándék 
jégkrém...

-Hogy fogadták az emberek ezt a 
fajta megmozdulást? Mennyire 
voltak érdeklődők?
- Bár a csigánk nem nőtt túl nagyra, 
még is így nagyon sok ember 
figyelmét felkeltette. Egyik nap

egy 10 éves kislány hozott nekünk 
palackokat, aki aztán napokig 
segédkezett a csiga építésében. 
Szomorúnak tartom, hogy csak 
ilyen nagyszabású dolgokkal lehet 
felhívni az emberek figyelmét 
a környezetszennyezésre.
Tulajdonképpen tetszett az ötlet a 
közönségnek.

- Mi a legkedvesebb emléked 
Kapolcsról?
- Azt hiszem a csigaépítés a 
legmaradandóbb emlékem. Sok 
új embert ismerhettem meg az 
egyetemről, és csupán a „völgyre 
szóló barátságok” is születtek. 
Nagyon jó koncerteket (ANIMA, 
HOBO, ZDOB SI ZDUB) és 
előadásokat hallgattunk. Meg 
persze a Csipszer- kertben töltött 
éjszakák.
Fotó: Anonym

majna

Aktuális kiállítások
2004. nember 11- 2005. január 06-ig az Ateliers Pro 
Arts-ban (A.P.A.) Nina Stoelting német festőművész: 
Borképek (Winepictures) című kiállítása látható.
2004. november 25. (17.00)- 2005. január 02-ig 
a Budapest Galéria Kiállítóházában kortárs svájci 
építészek: Építő művészet (A Matter of Art) Kortárs 
svájci építészet 1997-2002 Című kiállítás tekinthető 
meg.

2004.december 16-2005. február27-igaMűcsamokban 
a Mesterművek- 400 év francia festészete (Fény és 
árnyék) című kiállítást tekinthetitek meg.
2004. december 9. (17.00)- 2005. január 09-ig a 
BudapestKiállítóterembenGünsterBrusképzőművész. 
Aktionismus című kiállítását láthatjátok.
2004. november 12- 2004. december 14-ig a C3-ban 
(Bp., I. Országház u. 9.) Szegedy-Maszák Zoltán 
és Femezelyi Márton: Átnézet című kiállítását 
tekinthetitek meg.
2004. november 16- december 07-ig a Dorottya 
Galériában (Bp., V. Dorottya u. 8.) Varga Éva: Fű 
című kiállítása látható.
2004. november 19- 2005. január 11-ig a Dovin 
Galériában (Bp., V. Galamb u. 6.) Baranyai Levente: 
Mezőgazdasági mandalák című kiállítását nézhetitek 
meg.

2004. november 17- december 31 -ig a Goethe Institut 
Budapestben William Eggleston és Wilmar Koenig: 
Kettős expozíció című kiállítását láthatjátok.

2004. november 04- 2005. január 30-ig a Kortárs 
Művészeti Múzeum- Ludwig Múzeum Budapestben 
Lakner László: Metamorfózis című kiállítása 
tekinthető meg.
2004. október 14- 2005. február 06-ig a Magyar 
Nemzeti Galériában A modell- Női akt a 19. századi 
magyar művészetben című kiállítás látható.
2004. november 19- december 01-ig a MÁMÉI 
Galériában (Bp., VII. Damjanich u. 39.) Diénes Atilla 
szobrászművész kiállítása tekinthető meg.

2004. október 16- december 03-ig a Várfok Galéria 
(Bp., I. Várfok u. 11.) XO Termében gr. Batthyány 
Gyula, Bemáth Aurél, Frank Frigyes, Gulácsy Lajos, 
Klie Zoltán, Kmetty Lajos, Kontuly Béla, Márffy 
Ödön, báró Mednyánszky László, Rudnay Gyula: 
Reflexió című kiállítást nézhetitek meg.
2004 október 19- december 03-ig a Vintage Galériában 
(Bp., V. Magyar u. 26.) Gulácsy Lajos: Gulácsy Arcai- 
fotók és rajzok című kiállítás látható.

G.T.
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Olvasgassunk
Weöres Sándor: A teljesség felé

Az immár klasszikusnak számító 
könyv Weöres Sándor prózai írásait 
tartalmazza, amelyeket Hamvas 
Béla ihletésére harmincegy 
éves korában írt. „E könyv arra 
szolgál, hogy a lélek harmóniáit 
megismerhesd, és ha rád tartozik, 
te is birtokba vehesd.”.,Amit itt 
olvasol: több. mint világnézet 
és kevesebb, mint vallás. Több 
mint világnézet, mert általa a 
dolgokat nem valamely irányból 
látod, hanem közös gyökerüknél 
tapintod. Kevesebb, mint vallás, 
mert nincs benne szó az isteni 
misztériumokról, melyekről csak 
jelképekben lehet beszélni. (...) 
Az itt mondottaknak nem az a 
rendeltetésük, hogy elhidd őket, 
hanem, hogy igazi lényedre, igazi 
világodra eszméltessenek” (www. 
terriculum.hu).

nagyméretű, reprezentatív
albumban. Ez a Magyarország 
egészen más, mint amelyikben mi 
élünk. Ez átlényegült, “tündéries”,

tele van fénnyel és színnel, csupa 
titokkal, amit mi még soha fel nem 
fedeztünk (www.terricum.hu).

Weöres

Korniss Péter: Fényes
Magyarország

Korniss Péter Kossuth-díjas 
fotóművész mutatja be az 
ö Magyarországát ebben a

Márai Sándor: Bölcsességek 
januártól decemberig

A 600 oldalas, antikizáló, 
díszkiadású kötet az író összes ún. 
prózai epigrammáját tartalmazza 
(www.helikon.hu).

Márai Sándor: Füveskönyv

Olyasféle ez a könyv, mint a 
régi füves könyvek, amelyek 
egyszerű példákkal akartak felelni 
a kérdésekre, mit is kell tenni, ha 
valakinek a szíve fáj, vagy elhagyta 
Isten. Nem eszmékről és hősökről 
beszél, hanem arról, aminek köze 
van az emberhez. írója tanulva 
akarja tanítani embertársait, 
tanulva a régiektől, a könyvekből, 
azokon keresztül az emberi 
szívből, az égi jelekből. Elemi 
ismereteket kíván közvetíteni ez 
emberi élet alapigazságait illetően. 
Márai Sándor 1943-ban írott művét 
Epiktétosznak, kedves Marcus 
Aureliusának, Montaigne-nak és 
valamennyi sztoikusnak ajánlja,

MÁRAI S Á N D O R

K V. • X O

akiktől a hatalomról, a jókedvről, a 
félelemmentes életről tanult (www. 
terricum.hu).

G. T.
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Mindenféle
Számomra úgy tűnik, a lap a nagy előd „a szánalmas, 
hu” nyomdokaiban lépked, és bár tartalma és 
rovatainak száma messze elmarad tőle, külleme 
miatt biztosan sokan meg fogják kedvelni. Szólhat 
a tartalma mellett még az is, hogy a linkek többsége 
nem annyira durva, mint a hasonló társaké (www. 
kuulnyuuz.hu)

Játék, játéklinkek
Közelednek a téli esték, és bizony egyre többen 
ódzkodnak kimozdulni jó meleg szobájukból. Nekik 
ajánlanám a következő linkeket, amelyek az egyre 
népszerűbb online játékokat kínáló weboldalak 
zászlóshajói: www.shockwave.com, www.miniclip. 
com. Ezeken rengeteg akció-, sport- és fejtörős játék 
található. ©

Zene
A többé-kevésbé sikeres Szezon c. film zenéjének 
alkotóiról szól ez a rendkívül színvonalas, áttekinthető 
weblap. Megtalálható a zenekar bibliográfiája, a 
legfrissebb hírekkel, koncertdátumokkal együtt. A 
legjobb része a lapnak, hogy a „megjelenések” fül 
alatt belehallgathatunk a különböző albumokba. 
A legújabb lemeze a zenekarnak a most megjelent 
Szezon Eastern Sugar c. lemez, amely a fent említett 
filmhez íródott zenéket tartalmazza. Ha a film nem 
is, ez az album biztos sokak tetszését megnyeri majd 
(www.zagarmusic.com).

Film
Che Guevara: Egy motoros naplója

(Diarios De Motocicleta, 2004 színes, amerikai- 
argentin filmdráma, 128 perc) Majdnem ötven évvel 
azelőtt, hogy arcképe divatcikké vált volna, és még 
jópár évvel azelőtt, hogy a kubai forradalomban 
kitüntette volna magát, Ernesto Guevara de la Séma, 
egy Buenos Aires-i polgári családban született, 23 
éves orvostanhallgató egy barátja társaságában, és

egy 1939-es Norton nyergében több ezer kilométeres 
motorkerékpár-túrára indult keresztül a pampákon, 
fel az Andok hágóira, aztán végig az egykori Inka 
Birodalom területén egészen a Karib-tenger napfényes 
partjáig. Kalandra vágytak, földrajzi és nőügyi 
értelemben egyaránt, de aztán egyéb kalandok is vártak 
rájuk: például a felettébb érzékletes megmerítkezés a 
latin-amerikai valóságban.
Az utazás közben írott naplót Guevara halála után 
a családja találta meg egy régi hátizsákban, és a

forradalmár halála után negyed századdal, 1993-ban 
jelent meg először nyomtatásban. A film tervével 
Robert Redford kereste meg a Sundance fesztiválon 
a Központi pályaudvar című filmjével befutott brazil 
rendezőt, Walter Sallest, aki az észak-amerikai 
pénzből igazi latin-amerikai filmet forgatott. És ez 
nemcsak a spanyol nyelv választásán és a spanyolajkú 
színészeken múlott (a főszerepet napjaink legnagyobb 
latin-amerikai sztárja, Gael García Bemal játssza).

Az Egy motoros naplója azért remek útifilm, mert 
szellemi-lelki értelemben éppúgy elrepít távoli 
tájakra, mint a hegyek, szakadékok és folyópartok 
megkapó látványa által. Egyszerű és érzékeny: sokszor 
beszélnek benne néma pillanatok, és üzenete sem 
éppen bonyolult, de annál inkább égető. Élet és halál 
kérdései, nyomor és igazságtalanság e számunkra 
világvégi helyeken igen tisztán és felkavaróan jelenik 
meg, miközben a harmadik világbeli lét minden 
durvaságát humorral, jókedvvel és latin tánczenei 
hangkulisszával tálalva kapjuk. így a film nemcsak 
Che Guevara politikai öntudatra ébredését és a szabad 
és egyesült Latin-Amerikáról szőtt álmait segít 
megérteni, de kalandos és szórakoztató módon enged 
betekintést - embemyúzó bányától dzsungelszéli 
lepratelepig - az élet mélységeibe (www.est.hu).

-esem-
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Bemutatkozik a Menza
Beszélgetés Nyeste Endrével, az étterem vezetőjével

Kedves Olvasó! Engedd meg, hogy pár percet elrabolva a kevés 
szabadidődből én is bemutatkozzam Neked! Én a Menza vagyok, 
nevemet az ókori lakomák jelzőjéről Lucullusról kaptam. Evek 
óta Budapesten, a Szüret utcában lakom, az egyetemi kollégium 
épületének egyik szárnyában.
Megalkotóm Nyeste Endre, aki idestova másfél évtizede nap mint 
nap, kicsi, de lelkes csapatával azon fáradozik, ha csak rövid 
időre is, de feledtesse Veled a mindennapok nehézségeit, átadva 
magad a változatos receptek alapján készült ételek élvezetének. 
Ha már ismersz, tudod, hogy a napi rendszerességgel meglátogató 
vendégeim udvarias, és barátságos kiszolgálása mellett 
általában mindenhol jelen vagyok, ahol különleges étkeimmel 
a különböző események, szórakozás, bálok, évnyitók színvonalát 
emelhetem. Titokban azt is megsúgom, hogy ha kívánod, akár 
doktori disszertációd megvédésében is segíthetek, a szigorú 
zsűri szivének meglágyításával, hiszen mindenki tudja, hogy a 
szív felé a gyomron keresztül vezet az út, ezért állíthatom, hogy 
nem ismerek lehetetlent. Ha mindez még mind nem volt elég, egy 
buszjegy áráért bepillantást nyerhetsz Piri cukrászom szenzációs

rétesei, vagy a kihagyhatatlan puncs szelet ízvilágába. 
Természetesen nem feledkezem meg Te rólad sem, aki habár 
szeretnéd, de a szűkös anyagiak miatt nem bátorkodsz 
meglátogatni. Én megtettem az első lépést, hogy ha még nem 
is teljes rendszerességgel, de Te is megismered Zoli bácsi (aki 
mellesleg a főszakácsom) fenséges pörköltjeit, ízletes leveseit, 
és a kihagyhatatlan sülteket és főzelékeket. Éppen ezért gyere 
le minden szerdán, és nyersanyagáron élvezheted Édesanyád 
házias főztjére emlékeztető ízeket, és ha szerencséd van, Lucullus 
mellett Fortuna is hozzád szegődik, akkor további tetszőlegesen 
kiválasztott hét napig vendégem vagy az általad tetszés szerint 
kiválasztott étkek elfogyasztásában.
Jelen kezdeményezésem sikere és folytatása is csak Tőled 
függ, mivel bizalmad jeleként történő ismételt látogatásod 
a záloga annak, hogy a jövőben egyre több napra bővítsem a 
kedvezményes étkeztetést.
Remélve, hogy jó  barátok leszünk, várom észrevételeidet, 
ötleteidet, és nézz be hozzám ,mert nem bánod meg.

M E N Z A

- Nyeste úr! Mióta üzemelteti 
a Lucullus- Sztár KFT. a 
menzát?

-M i 1993-ban kezdtük az 
itteni működésünket, és azóta 
végezzük az Egyetemen történő 
étkeztetést.

-Jelenleg hány emberrel üzemel 
a konyha, és a hozzá tartozó
egységek?

- Folyamatosan 20-25 fővel 
dolgozunk, ezzel a létszámmal 
tudjuk a szolgátatásainkat 
megfelelő szinten végezni.

-Egy nap átlagosan hány 
vendégük van, és hány helyre 
szállítanak házhoz?

-Naponta 250 vendégünk van, kb. 
ennek a fele a hallgató. Naponta 
400 helyre szállítunk házhoz, 
így az összes bevételünk 60 %-a 
külső helyről származik.

- Növekedett- e a forgalom, mióta 
meghirdették a szerdai akciót?

-Jelentős mértékben. Szerdánként 
lényegesen több hallgató látogat 
fel hozzánk ebédelni, de pontos 
adatot nem tudok mondani, csak a 
forgalomnövekedést tapasztaljuk. 
Én az akciót egy gesztusnak 
szántam a hallgatók felé, mely 
csak részben nyugszik gazdasági

alapokon. Nekem a szakmám, a 
munkám a passzióm is egyben, 
szeretem a vendéglátást. Ezért is 
szándékozom tartósan fenntartani 
ezt az akciót, illetve a hozzá 
kapcsolódó nyereményjátékot.

- Miért következett be áremelés 
az akcióban az első hét után?

-Az első szerdai akciós alkalmat 
figyelemfelkeltésnek szántuk, 
emiatt az árral jelentősen a 
nyersanyagár alá mentünk, 
hogy minél többen étkezzenek 
aznap nálunk, ezzel keltve fel a

vendégek, és főleg a hallgatók 
érdeklődését. Sajnos tartósan 
nem tudjuk tartani a nyersanyag- 
ár alatti árat, ezért történt az 
áremelés.

- Miért van árkülönbség az A és 
a K épületben található büfék 
között?

- Ez egy technikai probléma, 
mely főleg az újdonságok 
bevezetésénél jelentkezik, ha az 
információ nem jut el az egyik 
árusító helyről a másikra. Teljesen 
egységes árakkal dolgozunk
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mindkét büfében, ezek között 
nincs differenciálás.

- A jövőben tervez-e felújításokat, 
illetve ezek a 
felújítások az Ön 
által üzemeltetett 
v e n d é g l á t ó  
egységek mely 
részeit érintik?

- A K büfé belső része
a nyáron felújításra 
került. A menzán, a 
nyáron folyamatosan 
történtek felújítások, 
kifestettük a
h e l y i s é g e k e t ,  
a világítás
rekonstrukciója is 
megvalósult. 2003- 
ban az étterem 
lutése a kollégium 
fűtési rendszeréről 
leválasztásra került.
A téli hónapokban 
emiatt nagyon magas 
a költségünk, mivel 
a havi fűtési díj 
minimális fűtéssel 
is 600. 000 Ft.
Ezért van az, hogy gyakorlatilag 
teljesen csak az étkezési időben 
fűtünk, a nap többi részében 10 
fokon tartjuk a hőmérsékletet,

hogy a növények el ne fagyjanak. 
Az épület sajnos nagyon nehezen 
fűthető, mivel az egész egy

vasbeton szerkezet. Nagyobb 
felújítási programba egymagám 
nem merek belevágni, mivel 
ezt az Egyetem segítsége nélkül

nem tudom kivitelezni a jelentős 
költségigény miatt. Már egy 
kisebb javítás is néhány millió 
Ft-ot jelent, az egész ingatlan 
felújítása pedig, több tíz millió 
Ft-os költséget vonna maga után. 
Szívesen javítanék a jelenlegi 
állapotokon, ha az Egyetem 
finanszírozni tudná az összköltség 
felét, mert felújítások elvégzése 
közös érdekünk. Egy szebb 
étterem sokkal több vendéget 
vonzana, arról nem is beszélve, 
hogy az épületrész felújításával, 
szigetelésével a fűtés költségét is 
jelentősen csökkenteni tudnánk.

- Milyen rendezvényeken szoktak 
felszolgálni az Egyetemen belül 
és kívül?

- Az Egyetemen a felkéréseknek
eleget téve mi biztosítjuk
a tanévnyitó és tanévzáró
fogadásokon, konferenciákon

felszolgált ételeket
és a felszolgáló 
személyzetet. Az
Egyetemen végzett 
m ű k ö d é s ü n k ö n  
kívül különböző
r e n d e z v é n y e k e t ,  
így például esküvői 
vacsorákat is
r e n d s z e r e s e n  
bonyolítunk. Egyébként 
mindent szívesen
vállalunk, amire
felkérnek bennünket.

Az étterem és 
a konyha a további 
ü z e m e l e t e t é s é h e z  
megfelel-e a
HACCP szabvány
előírásainak?

A magyar szabvány 
mindig is szigorú volt, 
ezért nem volt nehéz 
feladat a HACCP 
m e g s z e r v e z é s e ,  
melyben egy korábban 

itt végzett élelmiszeres hallgató 
nagy segítséget nyújtott nekünk.

Fotó: P. R. és Szommer István

SZ. F.
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Mi lesz veletek, dohányosok?

Dohányosok figyelem! Most, hogy már mi is tagállamok  márciusában teljes körűen betiltotta a dohányzási
y agyunk az EU-ban, sok kérdésre közös választ kell 
adnunk. Ha a jelenlegi helyzetből indulunk ki, akkor 
egyértelművé vált az elmúlt évek alatt, hogy milyen 
jövő vár a dohányosokra.

A dohányzás mértéke

a közterületeken. Nehéz döntés lehetett, hiszen az 
országban található mintegy 10 ezer pub (tipikus 
angol kocsma) törzsvendégeinek 70%-a dohányos, 
A svédek, a norvégok és az angolok is a kocsmai 
dohányzás betiltásában látták az eredményesség 
kecsegtető lehetőségét.

Az ENSZ Mezőgazdasági és Élelmezésügyi 
Szervezete (FAO) 2004. januárjában közzétett 
egy jelentést a dohányzás jelenlegi helyzetéről és 
várható alakulásáról, amelybe beleolvasva érdekes 
adatokat találhatunk. A világ dohányosainak száma 
tovább nőtt az elmúlt évekhez képest: a fejlettebb 
ipari országokban ugyan csökkent, de a fejletlen 
országokban jelentősen nőtt. Ugyanakkor a tanulmány 
azt is kimutatta, hogy az egyes emberek kevesebbet 
dohányoznak.

Mi a helyzet Magyarországon?

N é m e t o r s z á g b a n  
a cigarettára kirótt 
adó növelésével 
próbálkoznak: az
utóbbi évben 10%- 
kal növelték a 
luxusadót. Japánban 
(igaz nem Európa, 
de hatékonyak) 

35 millió dohányos van. 2004. márciusában aláírt 
a WHO keretében egy egyezményt a dohányzás 
visszaszorításáról, ennek nyomán betiltották a 20 év 
alattiak dohányzását (a felett is csak egy speciális 
kártyával lehet vásárolni cigarettát).

I ‘V ase
D oit’l S m ok e  
In My Office!
I enjoy ne' mwt 
thai) t'cxi cjijov 
vnokirri <jml 
»uu A)o l sec 
me ««.rewlry ir 
>uu’ cfKc.

Magyarországon (Világegészségügyi Szervezetnek 
-  WHO kutatásai szerint) 140 ezer ember hal meg 
évente, melyből 40 ezer, vagyis több mint 28% a 
dohányzás okozta betegségeknek válik áldozatává. 
Továbbá kis hazánkban nagyon magas az egy főre 
jutó dohányosok száma, és a dohányosok életkorának 
megoszlása hasonlít az afrikai kontinens országaira. 
A grafikon sajnos ezt nagyon hűen mutatja.
(Forrás: www.euvonal.hu)

Dohányosok Magyarországon

Milyen eszközökkel él a politika?

És Magyarország? Hazánk honatyái adók növelésével 
próbálkoznak: 2004-ben 35%-os adónövelést írtak 
elő. Ezentúl, Magyarország természetesen részt 
vállal a dohányreklámok fokozatos betiltásában: 
2004. szeptemberétől az üzletek homlokzatán tilos 
dohányreklámot elhelyezni. És ami rég nem fordult 
elő: a döntésbe a dohányterméket forgalmazók is 
beleegyeztek, bár a teljes körű tiltástól elzárkóztak.

Az EU dohánypolitikája egyértelmű: szigorítások 
minden téren. David Byme, az EU egészségügyi 
biztosa rámutatott, hogy a hosszú ideig tartó passzív 
dohányzás felér napi 10 szál cigaretta elszívásával 
(WHO kutatásai alapján). A különböző országok más 
és más intézkedéseket tettek. Írország például 2004

Jó hír a nem-dohányzóknak! Jelenleg úgy tűnik, nehéz 
időszak vár a dohányosokra. Drágább lesz a cigaretta, 
és egyre kevesebb helyen lehet majd füstölni.
Fotó: Anonym

Fairy
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Elődöntők előtt
Az elmúlt két hónapban rengeteg izgalomban lehetett része 
annak, aki figyelemmel kísérte az iskolánk tornatermében, 
csütörtök esténként zajló focibajnokságot. Az először még-12 
csapattal induló bajnokság sajnos 11 csapatosra redukálódott, így 
egy kicsit át kellett dolgozni az utolsó néhány meccsnap kiírását. 
De végül minden csapat le tudta játszani a csoportmeccseit, 
és a bajnokság ezzel elérkezett a félidejéhez, mely az alábbi 
eredménnyel zárult:

1 »Y-1 C 4 4 1M  ■ » M 11 1 1 l i
A - csoport: 1. K iskockakő  FC 9

2. C S O C S  S E ~ ~ 5 ~
3. Penetra FC 3
4. Zetor traktorgyár SE “ Ö-

B - csoport: 1. R u szk i n őg yó g yászo k  FC 12

2. K ertész VSC 9
3. Szeméiwm AJAX FC 4
4. 1. Táj 3
5. Szar-ó-sok SE 1

C - csoport: 1. F űcsom ó FC 9

2. K ese lyű k  FÖ 6
3. FalvászFC 0

4. Spinákerek SF 0

megrendezésre a következő meccs -  és időbeosztással: 1830: 
Fücsomó FC - Kertész VSC, 190ü: Ruszki nőgyógyászok EC - 
CSÖCS SE, 1930: Kiskockakő FC - Keselyük FC 
Ezen az estén a 3 meccsből egyenesen jut tovább a 3 győztes 
csapat a döntőbe, ami november 25. lesz, és a továbbjutott 
csapatok között körmérkőzéssel dől el a bajnoki cím sorsa.
Az első helyezett csapat az összes nevezési díj 50% - át, azaz 
27500 Ft -  o t; a második csapat a nevezési díjak 30% - át, 16500 
Ft -  o t , míg a harmadik helyezett a 10% - át, 5500 Ft -  ot kap. 
A bajnokság gólkirálya pedig a fennmaradó 5500 Ft- tál lesz 
gazdagabb. Aki jó hangulatú, küzdős mérkőzéseket szeretne 
látni és ráér ezeken a csütörtökökön, az jöjjön el és buzdítsa 
szurkolásával a jobbnál jobb játékosokat!

Közgáz Liga
Az iskolánkat érintő másik bajnokságot, a Közgáz 
Ligát a továbbjutott négy csapatunkból csupán kettő 
folytatta ebben a félévben. A csoportjaikon belüli 
eredményük 2 meccsel a bajnokság vége előtt a 
következő:

csoport csapat helyezés pontszám
W/a Kertész 37 10
TÍ75 Fücsomó 7. 3

A kettő 4 csapatos és az egy 5 csapatos csoportból az első 2-2
csapat jutott tovább az elődöntőbe, amely november 18. kerül Mikó Péter©

Mérkőzési időpontok
Kosárlabda
S'- nov. 16. 20:00 Közgáz Kumisz 

nov. 23. 20:00 SOTE NET’S 
nov. 30. 20:00 BME Buli 
dec. 07. 20:00 KÜLKER/B 
dec. 14. 20:00 NEI

A meccsek itthon lesznek. GYERTEK 
SZURKOLNI!!

Kézilabda:
c?: nov. 21. 18:45 EGIS 

dec, 05. 16:45 Convalexius

Röplabda:
S\ nov.22. 19:30 

nov.24. 17:00 
nov.29. 19:00 
dec.08. 17:30 
dec. 15. 17:30

YBL ( Tököly út) 
Közgáz (itthon) 
KVIF (Práter u.) 
Kandó (itthon) 
GATE (itthon)

9: nov. 16. 18:30 BME Barkas 
nov. 23. 18:30 SE EFK 
nov. 30. 18:30 Rendőrtiszti Főiskola

A mérkőzések helyszíne: Siketek 
Sportcsarnok (Könyves Kálmán krt. 28.)

9: nov.22. 19:15 Külker (Zágrábi út) 
nov.24. 18:30 ELTE-TOFK (itthon) 
dec.01. 18:00 GATE (itthon)

A röplabdás lányaink sajnos 
ezen a mérkőzésen kikaptak 
3:2-re a „ testvér” KÖZGAZ  
csapatától. Nagyon izgalmas 
küzdelem volt, mint mostaná
ban a röpimeccsek általában... 
Az első fordulóban ugyanis a 
fiú k  is és a lányok is a SOTE  
ellen játszottak. A fiú k  3:2-re 
kikaptak, míg a lányoknak si
került eztaz eredményt fordítva  
elérni. Tehát aki izgalmakra vá
gyik, jöjjön el szurkolni! Még 
igen kemény ellenfelek várnak 
ránk...
Fotó: P. R.

H.Zs.
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Éles
látású

Csikós Határozott
névelő

Indián népcsoport
E

napon T Friss Csaló ' Behódolása
Ige vég

Félig folyt! Darabszáma

í . ►
T T

▼ ▼
/T>

Teljesen megfelelő ► Egyetemi
bulink ►

Csepel
darab!

2 . Útvesztő

► Félszáz! ► Női név ► T
Csapadék Átmérő

... tiszt 
(Hitler 
idején) >

Műlovaglás ►
T

W Nitrogén, szén ►
Felmelegedő Latin szag!

Tűzálló anyag F ^ ▼
Angol fiúk! ►

Kevert keverő! Copyright

1 Acidimet- 
ria része! >

W

Becézett
Amália ► * Zöldség

növény

f i i

Rózsa
latinul ►

Harcol ► W Visszafelé: 

... Tibor ►

Többes
száj ele ►

Duplán
édesség ► Norvégia

autojele ►
Libahang ►

Egysége Innivaló

▼
Lopódzik ► Német állat! ►

Magas növény

Arzén
közepe! ► Nanoröv. . ► Aluminium, 

kén, kálium, 
aluminium

Gyorsan megy ►T Hungary' F

Úgy...!
(Amen)Gépkocsi V é-k á -i-es !

Dudor ► W
Ruha simító 

eszköz T

Nem hátra

Felsőfok egyik jele ►
Cé! Középen nem 

csüng
Ezermester

kecske

►
Tabulátor
röviden

Nadrág része ► ▼
T

Mássalhangzó F
Szaguk
közepe!Pascal Nadrágszíja

Csóvás
meteor ► T Azaz angolul ► Link

szélei!Arany

r Angol
angyal! ► T

Sugár jele

Távozásra
bír L H ▼

A megíejtés leadási határideje: 2004. december 14., kedd. A helyes megfejtők közti sorsolás 2004. december 15-én szerdán, a 
HŐK irodában lesz 10 órakor.A beküldők között, 2 barab School Club szilveszteri buli belépőt sorsolunk ki.
Az Októberi rejtvény megfejtése: 1. Semmi gond, megbocsátok 2. Akkor kezet rá! A nyertesek: Debreczeni Erzsébet, Lukács 
Lóránt és Vidovszky Márton.

NÉV:......................................... D.................................Kar:.........................................................................
E-MAIL CÍM:............................................

MEGFEJTÉS:
□
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Miért legyek növényvédős?

A Kertészettudományi Kar egyik talán legnehezebb szakiránya 
a nő myvédelmi szakirány. Nem azért, mert az oktatók 
ue_ .non«- „szívatják” hallgatókat, épp elenkezőleg, nagyon is 
emberségesek velünk szemben, hanem azért, mert az itt oktató 
taná nak a kötelező tantárgyak keretében oktatottakon kívül 
nagy sok ismeretanyagot kell átadniuk, és számon kérniük, 
hogy a szakma legjobb növényvédöseit neveljék ki, akik a 
gyakorlatban is megállják a helyüket.
A szakirányos tárgyak nagy' részét a szakirányt 
gondozó Rovartani és Növénykórtani 
Tanszékek oktatói viszik, akik különböző 
területekre specializálódtak. Egyes órákra, 
vagy tárgyakra a szakmában elismert 
személyeket hívnak előadónak, mivel ők az 
adott témákban sokkal tájékozottabbak, vagy 
jobban el tudják mondani a dolog lényegét, 
mint a tanszékek munkatársai. így segítve elő 
hallgatók magasabb szintű felkészültségét.
Szerintem minden felsőbb éves kertész 
hallgató emlékezetében aktívan élnek a 
Pénzes tanár úr által tartott ék ezetes rovartani 
előadások, vagy a ma már nyugdíjasként 
oktató Glits professzor úr kórtan előadásai.
A szakirányos B tárgyak keretében is 
hasonló órák zajlanak, csak már sokkal 
specializáltabban, egyes témákat nagyon 
alaposan kielemezve. Erre szükség is van, 
hiszen újabb és újabb károsítok jelennek meg 
a növényeken, melyeknek ki kell dolgozni 
a védekezését, és ezt meg kell tanítani a 
felnövekvő növényvédős nemzedékeknek.
A szakirányon minden hallgató számára 
kötelező a kísérletes munka végzése, és ezt 
nagyon keményen számon is kérik rajtunk.
De ennek az eredménye is látszik, ugyanis 
nagyon sok magas színvonalú TDK dolgozat, 
és diplomamunka születik a két tanszéken.
Összefoglalva a leírtakat, szerintem a kertész 
kar egyik legjobb szakiránya a növényvédelmi, 
mert olyan gyakorlati ismeretanyagot adnak 
át nekünk, melyet a nagybetűsben később

hasznosítani tudunk, és mindezt emberségesen, a hallgatók 
érdekeit szem előtt tartva teszik. Két évvel ezelőtt magam is 
ezt a szakirányt választottam, és akkori döntésmet nem bántam 
meg. Nagyon jó itt a légkör a diákok között, és jó a kapcsolatunk 
az oktatókkal is.

Sz. F.

DIÁKMUNKA
A  le g t ö b b  m u n k á t  

itt ta lá lo d :
w w w .u n iv e r s i t a s .h u  

Tel: 2 1 7 - 6 4 2 6

Alapítva: 1983
Folyamatos és alkalmi munkalehetőségek, 

délelőtti, délutáni és éjszakai munkarendben!

1092  B u d a p e s t  u u.34. 
ln fo (d )u n iversita s .h u
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